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آرمان ملی – مطهره شفیعی: نقش دولت 
در ورزش مشخص است؛ وزارت ورزش عهده دار 
ساماندهی تیم  های ورزشی و تصمیم گیری 
درباره آنهاست و ارکان دیگر دولت نقشی در این 
راستا ندارند. بعضا روسای جمهور برای روحیه 
دادن به تیم  های ملی با آنها دیدار می  کنند اما 
نقشی فراتر نداشته و دخالتی نمی  کنند اما ظاهرا 
در برخی مقاطع این نقش فراتر رفته است. 
روز گذشته تسنیم نوشت: »رئیس فدراسیون 
فوتبال در پروسه انتخاب سرمربی جدید تیم  ملی 
دیدار با معاون اول رئیس  جمهور را به  عنوان 
یکی از برنامه  های خود در نظر گرفته است. با 
وجود مطرح شدن اسامی برخی مربیان داخلی، 
فدراسیون فوتبال همچنان به  دنبال جذب مربی 
خارجی است، فدراسیون البته در این میان 
مشکلاتی دارد که کار استخدام مربی خارجی 
را دشوار کرده است، افزایش قیمت ارز و عدم 
تخصیص ارز نیمایی به فدراسیون  ها اولین مشکل 
در این راه است که البته حل آن دور از ذهن به  نظر 
می  رسد. با این حال تهیه منابع مالی موضوع 
مهمی است که فدراسیون برای جذب مربی 
خارجی آن را در دستور کار قرار داده است، علاوه 
بر این، نحوه انتقال پول به حساب مربیان خارجی 
نیز وجود دارد چرا که اگر فدراسیون نتواند دو ماه 
پول مربی خارجی را بدهد با شکایت به فیفا و تکرار 
ماجرای ویلموتس مواجه خواهد شد. مشکلات و 
موانعی که در این مسیر وجود دارد مهدی تاج 
را بر آن داشته است با محمد مخبر، معاون اول 
رئیس  جمهور نامه  نگاری و از وی درخواست وقت 
ملاقات کند. رئیس فدراسیون فوتبال قصد دارد 
در این نشست مخبر را در جریان آخرین مسائل 
مربوط به انتخاب سرمربی تیم  ملی بگذارد و بر سر 
موانع موجود با وی صحبت و تبادل نظر کند.« 
البته 18 تیرماه بود که کاوه اشتهاردی دستیار 
معاون اول رئیس  جمهور در حساب کاربری 
خود در توئیتر نوشت: » دولت در انتخاب کادر 
و سرمربی تیم  ملی  فوتبال هیچ نظری ندارد و 
دخالتی نخواهد کرد. در جلسه اخیر با دکتر 

 مخبر معاون اول محترم و اعضای دولت هم هیچ 
صحبتی در این خصوص نشده و صرفا پشتیبانی 
جدی و حداکثری از برنامه  های مورد نظر تیم  ملی، 
فدراسیون فوتبال و وزارت ورزش مورد تاکید قرار 
گرفت.« اما 21 تیر سخنگوی دولت اظهارات 
قابل تاملی داشت. بهادری جهرمی گفت: »هیچ 
ملاقاتی میان برخی بازیکنان تیم  ملی فوتبال با 
معاون اول صورت نگرفته بود اما در حوزه  های 
مختلف با برخی مقامات نه در سطح معاون اول 
و رئیس  جمهور، ملاقات  هایی صورت گرفت. خود 
من با رئیس سابق و سرپرست جدید فدراسیون 
جلساتی داشتم. دیگرانی نیز همچنین. گروه  های 
مختلف که دغدغه موفقیت تیم را دارند مباحثی 
مطرح کردند.« از سوی دیگر قابل پیش بینی بود 
دیدار بازیکنان تیم  ملی فوتبال با سیدابراهیم 
رئیسی پیش از سفر به قطر می  تواند حاشیه  هایی 
را به دنبال داشته باشد. سرمربی پرسپولیس با 
استفاده از اموجی عصبانی استوری بگذارد و به 
بازیکنان که تعدادی از آنها همین حالا شاگرد او 

هستند بگوید »بی  معرفت.«
 برکناری سرمربی از سوی احمدی نژاد!

البته یک دخالت رئیس  جمهور در فوتبال 
ماندگار شد مربوط به علی دایی و محمود 

احمدی نژاد است. برکناری جنجالی دایی پس از 
باخت به عربستان فراموش نشد. محمد آخوندی؛ 
سخنگو و مدیر روابط عمومی وقت سازمان 
تربیت بدنی این اتفاق جنجالی را شرح داد و تایید 
کرد که محمود احمدی نژاد دستور به برکناری 
علی دایی داده است. او در برنامه سلام صبح بخیر 
گفته بود: »حرفی که می  زنم برایم عواقبی 
خواهد داشت. چیزی که من می  دانم این است 
که حکم برکناری دایی از نهاد ریاست جمهوری 
ابلاغ شد. حتی یکی از مسئولان رسانه  ای نهاد با 
من تماس گرفت و گفت دایی برکنار شده، شما 
اعلام کنید که من گفتم مسئولیت سازمان با 
فرد دیگری است و ایشان باید به من اعلام کند 
دایی برکنار شده یا نه؟ تاکیدم این بود مسئولیت 
در اختیار فدراسیون فوتبال است. بنابراین 
من از اعلام خبر برکناری علی دایی در روابط 
عمومی سازمان امتناع کردم ولی چند سال بعد 
خبر اعلام شد. با توجه به اطلاعات غیررسمی 
بنده شخص رئیس  جمهور ایشان را برکنار 
کردند. در واقع نهاد ریاست جمهوری بنا به فشار 
افکارعمومی و همین  طور نظر اطرافیان، تصمیم 
گرفت در آن مقطع دایی سرمربی تیم  ملی 
نباشد« علی دایی، سرمربی سابق تیم  ملی بارها 

این موضوع را گفت، اما هیچیک از مسئولان 
سیاسی یا ورزشی آن زمان حرف  های او را تایید 
نکردند. او در واکنش به افشاگری آخوندی گفت: 
حرف  های آقای آخوندی را شنیدم. 12 سال 
است بنده این حرف را می  زنم و مشخص شد که 
صحت داشته است. حسین کاظمی، ملی پوش 
اسبق تیم  ملی و باشگاه استقلال و سپاهان 
اظهارکرد: »بین دو نیمه همراهان رئیس  جمهور 
آمدند و گفتند که ایشان می  خواهد به رختکن 
بیاید، اما علی آقا قبول نکردند و گفتند الان 
وسط بازی هستیم. در واقع او جلوی ورود 
رئیس  جمهور به رختکن را گرفت و رای به 
برکناری  اش دادند.« اما احمدی نژاد تکذیب 
کرد و در پاسخ به این سوال که »آیا شما دایی 
را برکنار کردید؟« با خاموش کردن ضبط صوت 
گفت: »من این قدر کار مهم در کشور داشتم که 
وقت نداشتم به این مسائل بپردازم. همان موقع 
مسئولان ورزش تصمیم گرفتند و ایشان را کنار 

گذاشتند. به من ارتباطی نداشت.«
 خاتمی و روحانی دخالت نکردند، فقط 

حمایت
که  بود  جمهوری  روسای  از  هم  خاتمی 
به فوتبال علاقه داشت، اما از دخالت در امور 
تیم  ملی خودداری می کرد و بیش از همه درنقش 
ایفای  به  تیم  ملی  بازیکنان  روحیه  تقویت 
نقش می  پرداخت. به عنوان نمونه سال 1۳8۳، 
سیدمحمد خاتمی نشان درجه سوم لیاقت و 
شجاعت را بر سینه علی دایی نصب کرد؛ نشانی که 
دایی می  گوید مهم  ترین افتخار زندگی ورزشی  اش 
است. پس ار آن هم رابطه رئیس  جمهور وقت با 
دایی قطع نشد. دایی می  گوید: »از آقای خاتمی 
آدم هرچه بگوید کم گفته است. ایشان کسی 
بود که خیلی به ورزش و تیم  ملی علاقه داشت. 
فکر کنم دوران خوبی هم در مدیریت مملکت ما 
داشت. من الان هم یکی از کسانی هستم که اگر 
وقت کنم می  روم دیدنشان« حسن روحانی هم 
مانند خاتمی فوتبال دوست است اما تمایلی به 

دخالت در تصمیم مدیران فوتبالی نداشت. 

»آرمان ملی« نوع مواجهه دولت و مجلس با مشکلات اقتصادی جامعه را بررسی می  کند

مدیریتِ »همینی که هست«!
    احمد علیرضابیگی، نماینده تبریز: مخبر اعلام کرد که »بهتر از ما« برای اداره ارزی کشور پیدا نمی  کنید! به  هم می  آییم 

آرمان ملی- حمید شجاعی: قطار پیشرفت دولت سیزدهم 
طی هجده ماه گذشته در عرصه اقتصادی بسیار پرشتاب ظاهر 
شده است. از قیمت سکه و دلار گرفته تا قیمت خودرو، کالاهای 
اساسی و مایحتاج زندگی مردم که موجبات نارضایتی جامعه را 
نیز فراهم آورده است. برای رصد این حضور پرشتاب کافی است از 
فروشگاه  ها بازدید کنند تا مشخص شود که عملکردها چه میزان 
خوب و قابل تحسین است. اساسا مجلس نیز به همین دلیل از در 
مماشات با دولت در آمده و صرفا به تذکراتی بسنده می  کند. با این 
تفاسیر و نوع نارضایتی  ها در جامعه باید دید عملکرد دولت تغییر 
خواهد کرد یا مجلس به سمت استفاده از ابزارهای نظارتی خود 

حرکت می  کند.
 تغییر تیم اقتصادی از نان شب واجب  تر

عملکرد دولت سیزدهم در حوزه اقتصاد و معیشت مردم محل 
چالش برای جامعه شده است و امروز قاطبه مردم مشکلات فعلی 
را از چشم دولت می  بینند. دولتی که قرار بود بنا به وعده  های سه 
روزه مساله بورس را حل کند، برنامه هفت هزار صفحه  ای برای 
حل مشکلات اقتصادی ارائه کند و در مدت کوتاهی این مساله را 
حل کند و در راستای تحقق وعده  هایی از قبیل متناسب سازی 
حقوق مردم با تورم، رونق اقتصاد فضای مجازی، کنترل گرانی و 
مقابله با گران سازی، تغییر به نفع مردم و... بر  اید. اما هرچه از ابتدا 
تاکنون پیش رفتیم نه تنها شرایط بهبود نیافت بلکه شرایط نسبت 
به قبل سخت  تر شد. چنانکه اگر مقایسه  ای میان قیمت کالاها در 
همه حوزه  ها حدفاصل سال گذشته تاکنون بیندازیم خواهیم 
دید که قیمت  ها در هر حوزه  ای چندین برابر افزایش یافته است. 
همین امر نیز سبب شده تا نه منتقدان و مخالفان دولت که حتی 

صدای موافقان و حامیان دولت نیز از این نوع عملکرد در   آید. نکته 
اینجاست، اصولگرایان که برای روی کارآمدن این دولت تبلیغات 
بسیار به راه انداختند و معتقد بودند اگر دولتی انقلابی و اصولگرا 
روی کار بیاید در کنار مجلس انقلابی بسیار بهتر و راحت  تر به 
حل مشکلات جامعه خواهد پرداخت، اما حال که قریب به 18 
ماه از روی کارآمدن دولت رئیسی می  گذرد شاهدیم که خود 
فعالان اصولگرا نیز معتقدند که بسیاری از مدیران دولت رئیسی از 
شاخص  های مدیریتی برخوردار نیستند. چه اینکه پس از گذشت 
چند ماه شاهد گمانه  زنی  هایی در خصوص تغییرات در دولت بودیم 
و در این راستا تغییراتی هر چند کوچک اما انجام شد. اما اکنون 
به نظر می  رسد که مساله بیش از این حرف  هاست و با تغییراتی 
کوچک مشکل حل نمی  شود. قاطبه کارشناسان و اقتصاددانان 
معتقدند که تیم اقتصادی دولت باید تغییر کند و افراد کاردان، 
کارآمد، نخبه و توانا عنان کار را در دست بگیرند. اما با وجود این 
هنوز هم شاهد تغییراتی در دولت نیستیم. قیمت دلار در کانال 
58 هزارتومان و سکه در کانال ۳۳ میلیون قرار دارد و اکنون 
پرسش اینجاست که قرار است چه اتفاق یا پدیده  ای روی دهد که 
دولت در بدنه اجرایی خود دست به تغییرات بزند. اینکه به اذعان 
کارشناسان امر تیم اقتصادی دولت کارآمد نیست امری بدیهی و 
علی  السویه است؛ اما اینکه چرا هنوز هم تغییراتی چه در برنامه  ها 
رویکردها و چه در کارگزاران شاهد نیستیم خود محل تامل 
است. در این میان عملکرد مجلس نیز که خانه ملت است جای 
سوال دارد که با این اوضاع چرا همچنان از در مماشات با دولت 
در آمده  اند و ابزارهای نظارتی خود همچون سوال و استیضاح را 

به  کار نمی  گیرند. 

 همینی که هست
روز شنبه بود که خبر رسید نمایندگان دولت برای بررسی وضعیت 
ارز و طلا به مجلس رفته  اند تا باهم اندیشی نمایندگان آشفته بازار ارز 
و طلا را چاره  اندیشی کنند. تیمی متشکل از محمد مخبر، معاون 
اول رئیس  جمهور، سیداحسان خاندوزی، وزیر اقتصاد و محمدرضا 
فرزین، رئیس بانک مرکزی که به نظر می  رسید جلسه  ای پر بار و 
منتج به نتیجه با قالیباف و همراهانش در مجلس داشته باشند. اما 
به رغم اینکه رئیس مجلس اظهارکرد که تصمیمات خوبی در این 
جلسه گرفته شد اما به روایت برخی نمایندگان جلسه آن قدرها هم 
خوب، موثر و منتج به نتیجه پیش نرفت. چنانکه به گفته دولت بهار؛ 
احمد علیرضابیگی، نماینده تبریز درمجلس اظهارداشت: »مشخصا 
ما از صحبت  های آقای مخبر و بقیه تیم اقتصادی؛ وزیر اقتصاد و 
رئیس کل بانک مرکزی استنباط  مان این بود که برنامه  ای برای 
برون رفت از شرایط موجود وجود ندارد. وی افزود: غیرمسئولانه  ترین 
پاسخی که می  توان از یک مسئول شنید را ما از رئیس تیم اقتصادی 
دولت، معاون اول؛ جناب آقای مخبر شنیدیم. نماینده تبریز بیان 
کرد: »ایشان به وضوح و بدون هیچ لفافه  ای اعلام کردند که بهتر از 
ما برای اداره امور ارزی کشور پیدا نمی  کنید، ما هم بهتر از شما پیدا 
نمی  کنیم. یعنی هر دو به  هم می  آییم و همینی که هست! اگر شما 
نظر دیگری دارید و می  توانید بهتر از این عمل کنید، بیایید بگویید 
ما همان را عمل می  کنیم.« جالب اینجاست که پاسخ دلار به جلسه 
دولت و مجلس افزایش 57 هزارتومانی بود که نشان دهد اقتصاد علم 
است و دستورپذیر نیست. لذا به نظر می  رسد انتظار برنامه مدونی 
برای حل این بحران و مقابله با افزایش قیمت ارز و سکه دور از ذهن 
می  نماید و باید دید که در نهایت این وضعیت به کجا خواهد انجامید. 

 

خبـــــــر
 قالیباف: ایران آماده شروع صادرات 

خودرو به روسیه است
سخنگوی وزارت صمت در گفتگو با ریانووستی اعلام 
کرد که دو خودروساز بزرگ ایرانی یعنی ایران خودرو و 
سایپا، در حال حاضر در حال گرفتن مجوز در روسیه 
برای صادرات خودرو به این کشور در آینده هستند. به 
گزارش تسنیم، »امید قالیباف«، سخنگوی وزارت صمت 
در گفتگو با ریانووستی اعلام کرد که دو خودروساز بزرگ 
ایرانی یعنی ایران خودرو و سایپا، در حال حاضر در حال 
گرفتن مجوز در روسیه برای صادرات خودرو به این کشور 
در آینده هستند. وی با بیان اینکه سایپا برای تأمین 
45 هزار خودروی مدل شاهین و کوئیک با یک شرکت 
بلاروسی قرارداد امضا کرده است، گفت: این دو مدل به 
بازار روسیه نیز تحویل خواهد شد. قالیباف مشخص نکرد 
که سایپا مستقیماً خودروها را به روسیه ارسال می کند 
یا از طریق بلاروس این صادرات را انجام خواهد داد اما 
توضیح داد که به دلیل تحریم های غرب این خودروساز 
نیاز به شفاف سازی دارد. وی همچنین با اشاره به اینکه 
هیچ قرارداد مستقیمی بین خودروسازان ایرانی و روسیه 
وجود ندارد، تأکید کرد: مذاکرات با مسکو در حال انجام 

است و خودروها در انتظار صدور مجوز هستند.

احمدی  نژاد برکنار کرد؛ خاتمی و روحانی تشویق کردند؛ دست به دامان رئیسی شدند
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 مصوباتمان 
 »به کام ثروتمندان« 

است

    

این دلار جواب حضور 
مردم در راهپیمایی 

22بهمن  نیست

اصولگرایان هم در صف نخست انتقاد از تورم و افزایش نرخ 
ارز هستند. حمیدرضا ترقی، قائم مقام حزب موتلفه اسلامی 
با اشاره سخنان اخیر رهبری انقلاب با اعضای خبرگان در 
خصوص اینکه نوبت مسئولان است، وظایف خود را در برابر 
مردم انجام دهند، گفت: همان طور که مقام معظم رهبری 
در دیدار اخیرشان با اعضای خبرگان فرمودند و نیز از 
حضور مردم در راهپیمایی 22 بهمن امسال استنباط شد، 
مردم وظیفه وفاداری و پشتیبانی خود را از نظام اسلامی 
و آرمان های انقلاب اسلامی به نحوه مطلوبی نشان دادند 
و موجب یاس و ناامیدی دشمن شدند. امیدوار هستیم 
ان شاءا... توصیه های مقام معظم رهبری به دولت و مسئولان 
اقتصادی کشور مورد توجه کافی قرار بگیرد، زیرا قطعا دلار 
58 هزار تومانی جواب حضور مردم نیست، بلکه در واقع 

بی اعتنایی به حضور مردم در 22 بهمن است. 

نمایندگانی هستند که از خودانتقادی هراس ندارند. 
محمدرضا صباغیان، نماینده مهریز بیان کرد: ما در صحن 
مجلس دفاع جانانه از محرومان می کنیم اما متاسفانه 
مصوبات ما به نفع افراد ثروتمند است. آقای میرکاظمی پاسخ 
دهد در شهرستان هایی که نزدیک به ۳۰۰ هزار نفر جمعیت 
دارد چند درصد خانه های 2۰ میلیارد به بالا وجود دارد؟ وی 
در ادامه اظهارکرد: نمایندگان شهرستان های محروم پاسخ 
دهند در حوزه انتخابیه آنها چه تعداد خانه های 2۰ میلیارد 
وجود دارد؟ دولت باید در این زمینه آمار دقیقی ارائه کند. 
متاسفانه صحبت هایی که امروز می شود به نام محرومان و به 
کام ثروتمندان است. اکنون کسی نمی خواهد از افراد و اقشار 
ضعیف پول بگیرد و به ثروتمندان بدهد، بلکه براساس تبصره 
پیش بینی شده در بودجه به دنبال اخذ مالیات از خانه های 

لوکس و دادن آنها به محرومان هستیم.

گفت وگوی بزرگان راهکاری برای رسیدن جامعه به 
آرامش است. علی شکوری راد، فعال سیاسی اصلاح طلب 
می گوید: اینکه بزرگان دور هم جمع شوند، گفت وگو و 
چاره جویی کنند خوب است، اما اینکه بزرگان در یک سمت 
جمع شوند و گوش شنوایی در سمت دیگر وجود نداشته 
باشد، کار را به جایی نمی رساند و به نظر من مهم ترین مساله 
ما این است که حرف ها و دلسوزی های بزرگان، احزاب، 
کارشناسان و صاحب نظران در این سو مورد توجه قرار 
نمی گیرد و به همین دلیل در کشور دوقطبی شکل گرفته 
است. گفت وگوهایی آغاز شد، عملا متوقف شد و ادامه پیدا 
نکرد. طبیعتا سخن گفتن نه امکان پذیر است و نه مؤثر. اصلا 
انگیزه ای برای گفت وگو در ارتباط با انتخابات وجود ندارد 
تا اگر چنین جمعی که من از آن خبر ندارم، بخواهد شکل 

بگیرد، بتواند تاثیر بگذارد.

 چاره جویی بزرگان 
خوب است اما..

 مجلس چه تصمیمی 
برای حل مشکلات دارد؟

طلسم استیضاح باطل می  شود؟
گروهی از نمایندگان مجلس معتقدند 
دلیل وضعیت موجود اقتصادی، تیم اقتصادی 
دولت و ناکارآمدی این تیم است. خبرآنلاین 
تساهل  تاکنون  که  »مجلسی  ها  نوشت: 
حداکثری با دولت برای به  کارگیری ابزارهای 
استیضاح و سوال داشته  اند، این تصور را در 
اذهان عمومی به وجود آورده  اند که مجلس، 
وکیل دولت است به  جای ملت.« موضوعی 
که مهدی سعادتی، نماینده مردم بابل در 
انتقاد به این ذهنیت، گفته »نالایقان در هر 
مقامی که هستند، اعم از وزرا و استانداران باید 
جابه  جا شوند. مجلس همراه دولت است ولی 
وکیل دولت نیست بلکه وکیل ملت است.« 
با این همه گویی مخبر آب پاکی را در جلسه 
غیرعلنی روی دست درخواست کنندگان 
استیضاح در مجلس ریخت. او گفت: »همینی 
که هست!« »بهتر از ما« برای اداره ارزی 
کشور پیدا نمی  کنید!« آیا با این استحکام و 
قدرت بیان، از مجلس کاری در برابر دولت و 

برنامه  های او ساخته است؟
  مسئولیت اقتصاد را گردن می  گیرند؟

برخی مسئولان اقتصادی وضع موجود 
را گردن نمی  گیرند. نمایندگان مجلس نیز 
به نظر می  رسد قادر به مسئولیت پذیرکردن 
آنان نیستند یا آن  که در مجلس، نیروهای 
حامی دولت از قدرت کافی برای خنثی  سازی 
دولت،  بر  مجلس  نظارتی  ابزارهای 
برخوردارند. نمونه برجسته حامی قدرتمند 
دولت در مجلس، قالیباف است که با حامیان 
خود و اختیارات هیات رئیسه تا به امروز 
توانسته از استیضاح وزرای دولت رئیسی 
جلوگیری کند. جواد نیک  بین، نماینده مردم 
کاشمر در انتقاد به فرار دولت از مسئولیت، 
گفته »فرماندهی جنگ اقتصادی در دولت 
بر عهده کیست که با او برخورد کنیم، آیا 
برعهده مخبر، خاندوزی، رضایی، شورای عالی 
اقتصادی یا فرزین است؛ چه کسی مسئولیت 
مدیریت وضعیت اقتصادی فعلی را دارد. یک 
نفر باید در این رابطه پاسخ دهد و کسانی که 
اختیارات دارند نباید فرافکنی کنند؛ متأسفانه 
مجلس در رابطه با این موضوعات کوتاه آمده 
چون سوال، برخورد و استیضاح نمی  کند 
و کار به  جایی رسیده که به  زودی باید طرح 
سوال از رئیس  جمهور را در دستور کار قرار 
دهیم و ایشان باید در رابطه با این وضعیت 
باشند.«  پاسخگو  اقتصادی  نابسامان 
معتقدند  مجلسی  ها  نوشت؛  خبرآنلاین 
هزینه ضعف مدیریت اقتصادی دولت را 
مردم از جیب خود می  پردازند. در همین 
ارتباط، لطف  ا... سیاه  کلی، نماینده مردم 
قزوین و آبیک و البرز گفت: »در بخش خودرو 
و ارز مشکل داریم، تا کی مردم باید خسارت 
کارنابلدی و ضعف مدیران را بپردازند. 
خودرو و ارز اثر روانی خود را در جامعه بر 
جای می  گذارد، عرضه خودرو را به بورس 
بردیم و اکنون قیمت پژو به یک میلیارد 
تومان رسیده است. استیضاح وزیر را به 
جریان بیندازید تا مردم بدانند مجلس حامی 
آنهاست.« مشخص نیست امید نمایندگان 
برای تغییر تیم اقتصادی به چه کسی است اما 
آنچه مشخص شده این است که نمایندگان 
مجلس، ابزارهای نظارتی را در دستور کار 
قرار خواهند داد. به ویژه آنکه از لحظه 
تصمیم برای استیضاح وزیری، در برابر سد 
هیات رئیسه مجلس که از حامیان سرسخت 
ابراهیم رئیسی هستند، قرار خواهند گرفت. 
این موضع باعث شده تا نمایندگان مجلس 
انتقادات تندتری را بعد از آن  که رئیسی در 
برابر رهبری قول تغییر وضعیت موجود را 

داد، مطرح کنند. 
  لابی دولت، پشت پرده پس گرفتن 

استیضاح و سوال وزرا
در  مجلس  نمایندگان  محافظه  کاری 
به  کارگیری ابزار استیضاح و سوال از وزرا، 
در هم  افزایی با جریان قدرتمند »لابی« دولت 
در مجلس قرار دارد. تعبیری که غلامعلی 
کوهساری، نماینده مردم رامیان به  کار برده 
و تاکید کرده »سوالات نمایندگان مردم 
در مجلس شورای اسلامی و استیضاح وزرا 
که با لابی  های نیروهای دولتی پس گرفته 
می  شود! نشان از چیست؟ لطفا رئیس  جمهور 
نیروهای ناکارآمد را شناسایی و برکنار 
نشست  در  آصفری  محمدحسن  کند.« 
علنی دوشنبه 1۰ بهمن ماه مجلس شورای 
اسلامی در اعتراض به عملکرد هیات رئیسه 
در جلوگیری از اسیتضاح وزیر اقتصاد گفت: 
»4۰ نماینده درخواست استیضاح وزیر امور 
اقتصادی را به  دلیل مشکلات تورمی، وضعیت 
ارز، بورس و سایر مسائل اقتصادی امضا 
کرده  اند، چرا این موضوع مطرح نمی  شود؟ 
هنوز به کمیسیون نیز ارجاع نشده است. 
ما در حوزه اقتصاد مشکلات زیادی داریم 
و مردم گرفتاری  های فراوانی در این بخش 
دارند و چرا هیات رئیسه نسبت به این مساله 
بی  تفاوت است؟« جریان لابی دولت در 
مجلس تصور می  کند با جلوگیری از استیضاح 
و سوال نمایندگان از وزرا، دستاورد قابل 
ملاحظه  ای برای آقای رئیس  جمهور به  دست 
آورده است. چه آن  که مجموعه هیات رئیسه 
با جلوگیری از استیضاح وزرا، اعتبار سیاسی 
خود را برای دولت هزینه کردند و مسیر 
پیش  رو با چشم  انداز دولت آینده در حال 

پیش  روی است.

چالش های فیلترینگ در اردوگاه اصولگرایی
توانگر درخواست رفع  فیلتر اینستاگرام 

اسرائیلی را کرده  بود!
اصولگرایان درگیر فیلتر و رفع فیلتر هستند. دیروز کانال 
جبهه انقلاب اسلامی که متعلق به روح ا... مومن نسب حامی 
طرح صیانت است، درباره مجتبی توانگر نماینده مجلس 
گفت: چرا، چگونه و با کدام سازوکار، یک اصلاح طلب، سر 
از فهرست انتخاباتی جبهۀ انقلاب در می آورد؟ به گزارش 
خبرآنلاین، در این بیانیه آمده است: مجتبی توانگر، از 
اعضای تیم قالیباف در مجلس، چندی پیش در قامت وکیل 
مدافع اینستاگرام، به جای آن که پیگیر حل مشکلات مردم 
و اولویت های کشور باشد، نامه ای به رئیس جمهور نوشته و 
با طرح مطالب خلاف واقع، رفع فیلتر اینستاگرامِ اسرائیلی 
را درخواست کرده بود. دفتر رئیس جمهور نیز با زیرکی، 
نامۀ مزبور را به کارگروه اقتصاد دیجیتال که با مدیریت 
وزیر ارتباطات تشکیل می شود، ارجاع داده که به نظر 
می رسد با توجه به روحیۀ وزیر و فضای حاکم، کارگروه 
مزبور وقعی به پریشان نویسی های توانگر نمی نهد. توانگر از 
ابتدای مجلس یازدهم در قامت یک اصلاح طلبِ تمام عیار 
که فهمی از منافع ملی و مصالح کشور ندارد، ظاهر شده و 
همیشه حرف ها و مواضع او تیتر یک روزنامه های شاخص 

اصلاح طلب و رسانه های بیگانه است.
  حتی پیشنهاد اعطای سیم کارت خاص به 

گردشگران هم شرم آور است 
معین الدین سعیدی، نماینده چابهار درباره این که 
وزیر ارتباطات مطرح کرده است پیشنهادی شده مبنی بر 
این که برای گردشگران خارجی سیم  کارت های خاص و 
بدون فیلتر در نظر گرفته شود تا بتوانند از پلتفرم هایی که 
در کشور فیلتر است استفاده کنند و واکنش افکار عمومی 
به این مساله، گفت: البته از هنگامی که بحث اینترنت 
طبقاتی مطرح شده است، مردم نگرانی های خودشان را 
در حوزه های مختلف اعلام کرده اند، با این خبر که افکار 
عمومی آن را کاپیتولاسیون اینترنتی مطرح می کنند 
متاسفانه تعبیری نزدیک به واقعیت است. وی گفت: چطور 
می شود برای گردشگری که از بیرون می آید سیم کارت 
بدون فیلتر تعبیه کرد تا بتواند از پلتفرم های فضای مجازی 
استفاده کند اما میلیون ها انسانی که از طریق همین 
پلتفرم ها امرار معاش می کنند دسترسی نداشته باشند 
و معیشت شان دچار چالش شود. سعیدی خاطرنشان 
کرد: از طرفی این را بگذارید در کنار توئیت زدن های مکرر 
مسئولان کشور درحالی که مردم به توئیتر، اینستاگرام و 
واتساپ عدم دسترسی دارند این ها با اصول مصرح قانون 
اساسی بالاخص اصل سوم در تضاد است و محدودکردن 
آزادی های مشروع جامعه هم با اصل نهم قانون اساسی 
تناقض جدی دارد. وی افزود: این سخنان و اقدامات 
فقط و فقط بر دامنه نارضایتی مردم می افزاید و این 
اتفاق اخیر حتی اگر در حد یک پیشنهاد هم باشد، از یک 
نگاه و رویکرد آکنده با تبعیض حکایت دارد یعنی این که 
خارجی ها و توریست ها می توانند چنین دسترسی داشته 
باشند، درحالی که برای مردم عادی ما این دسترسی ها 
را محدود کرده ایم و به نوعی می توان گفت شرم آور است. 
سعیدی بیان کرد: البته عزیزان ما در وزارت ارتباطات 
بسیار تاکید دارند که ما بر مبنای نظر شورای عالی امنیت 
ملی این محدودیت ها را اعمال کرده ایم، اما این اعمال 
ناظر بر یک شرایط خاص بود که التهابات و مشکلاتی 
وجود داشت، اما در حال حاضر که آرامش بر کشور حاکم 
شده است، هیچ توجیهی برای این محدودیت ها و فیلترها 
وجود ندارد و من این عزیزان را ارجاع می دهم به سخنان 
خودشان در زمان انتخابات و امیدوارم به خودشان بیایند 
و اجازه ندهند آزادی های مشروع جامعه بیشتر از این 
محدود شود. گفتنی است چهارم اسفند وزیر ارتباطات 
در گفت وگو با خبرگزاری  »آریا« خبری داد که بسیاری 
را ناراحت کرد. عیسی زارع پور در این گفت وگو با اشاره به 
مشکلاتی که توریست ها و گردشگران خارجی در کشور به 
دلیل فیلترینگ دو پلتفرم واتساپ و اینستاگرام دچارش 
شده اند، گفت: »در نظر داریم با توجه به محدودیت 
استفاده از این دو پلتفرم، برای گردشگران خارجی که 
به کشورمان سفر کرده اند سیم کارت های خاصی را 
طراحی کنیم که این افراد بتوانند در مدت حضور خود 
در ایران راحت تر و بهتر از فضای  مجازی استفاده کنند.« 
محمد فاضلی، جامعه شناس و استاد دانشگاه هم درباره 
این تبعیض بین توریست ها و شهروندان ایرانی در توئیتر 
نوشته است: »ما مردم ایران را هم توریست فرض کنید. 
فقط اقامت ما متوسط هفتاد و اندی سال است. اگر 
توریست های خارجی برای چند روز اقامت به سیم کارت 
ویژه نیاز دارند تا از فضای مجازی استفاده کنند، ما 

توریست های بلندمدت هم داریم.«


